

**B** 贵州蓝皮书®  
BLUE BOOK OF GUIZHOU

# 贵州社会发展报告 (2013)

ANNUAL REPORT ON SOCIAL DEVELOPMENT  
OF GUIZHOU (2013)

主 编 / 王兴骥



社会科学文献出版社  
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

2013  
版

D667.3  
2/2013

贵州省图书馆



# 贵州社会发展报告 (2013)

ANNUAL REPORT ON SOCIAL DEVELOPMENT OF GUIZHOU  
(2013)

主 编 / 王兴骥



中医学院 0630973



社会科学文献出版社  
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

## 图书在版编目(CIP)数据

贵州社会发展报告. 2013/王兴骥主编. —北京: 社会科学文献出版社, 2013. 3

(贵州蓝皮书)

ISBN 978 - 7 - 5097 - 4294 - 5

I. ①贵… II. ①王… III. ①社会发展 - 研究报告 - 贵州省 - 2013 IV. ①D677. 3

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2013) 第 029704 号

贵州蓝皮书

### 贵州社会发展报告 (2013)

主 编 / 王兴骥

出 版 人 / 谢寿光

出 版 者 / 社会科学文献出版社

地 址 / 北京市西城区北三环中路甲 29 号院 3 号楼华龙大厦

邮政编码 / 100029

责任部门 / 皮书出版中心 (010) 59367127

电子信箱 / pishubu@ssap.cn

项目统筹 / 邓泳红 丁 凡

经 销 / 社会科学文献出版社市场营销中心 (010) 59367081 59367089

读者服务 / 读者服务中心 (010) 59367028

责任编辑 / 丁 凡

责任校对 / 赵敬敏

责任印制 / 岳 阳

印 装 / 北京季峰印刷有限公司

开 本 / 787mm × 1092mm 1/16

版 次 / 2013 年 3 月第 1 版

印 次 / 2013 年 3 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978 - 7 - 5097 - 4294 - 5

定 价 / 69.00 元

印 张 / 23.5

字 数 / 377 千字

本书如有破损、缺页、装订错误, 请与本社读者服务中心联系更换

 版权所有 翻印必究

## 《贵州蓝皮书·社会》编纂领导小组

- 组 长** 金安江 贵州省社会科学院党委书记、研究员  
吴大华 贵州省社会科学院院长、研究员、博士后
- 成 员** 陈朝伦 贵州省委政策研究室副主任  
蔡福顺 贵州省政府发展研究中心副主任  
张 平 贵州省发展与改革委员会副主任  
马天云 贵州省民政厅副厅长（正厅级）  
王碧海 贵州省教育厅副厅长  
谢彬如 贵州省文化厅副厅长（正厅级）  
杨克勤 贵州省卫生厅副厅长  
方 征 贵州省政府综合治理办公室专职副主任  
彭 翔 贵州省人口与计划生育委员会副主任  
胡德怀 贵州省广播电影电视局副局长  
王建忠 贵州省体育局副局长



## 《贵州蓝皮书·社会》编委会

主 编 王兴骥

副主编 高 刚

编 委 程联涛 杨 军 张署华 张 印 吴焱辉  
虞奇勇 王园园 龙超英 贾 昕 吴学伦  
赵 莹 杨 慧 杨雪梅 戈 弋 林 苑  
周芳苓 杜双燕 雷双松 刘 岚

本书作者 (以文序排列)

|     |     |     |     |     |
|-----|-----|-----|-----|-----|
| 王兴骥 | 李 瑜 | 王亚奇 | 杨 军 | 马 锓 |
| 王礼全 | 张绍清 | 罗玉达 | 李治邦 | 沙 飒 |
| 刘铁军 | 林岚涛 | 张晓雪 | 肖东庆 | 高林英 |
| 贾 杰 | 高 刚 | 周 晶 | 郭智敏 | 刘 洋 |
| 王国勇 | 施 敏 | 黎盛翔 | 姚 萍 | 虞奇勇 |
| 陆吉星 | 程联涛 | 阮宝祥 | 李 照 | 王义飞 |
| 刘艳丽 | 唐 辉 | 史昭乐 | 鲍振峰 | 吴愿学 |
| 吴 垠 | 林 苑 | 周芳苓 | 王 丹 | 唐正繁 |
| 罗治雄 | 陆卫群 | 王 曼 |     |     |



## 主要编撰者简介

**王兴骥** 贵州省社会科学院科研处处长、研究员，省委宣传部“四个一批”人才，贵州大学、贵州师范大学、贵州民族大学硕士生导师，中国社会学会理事。研究方向：社会学、民族学、地方历史与文化。主持国家社科基金课题“民族贫困地区建设社会主义新农村的制度统筹研究——以贵州为典型案例分析”、国家民政部理论研究课题“社会管理创新视角下贵州基层民主自治建研究”等七项；省长基金课题“贵州省城乡一体化的制度统筹研究”、省社会科学规划自筹资金课题“贵州省黑社会性质组织的成因、危害及防控对策研究”（省委书记布置课题）等五项；横向联系课题“贵州省体育事业‘十二五’发展规划”“遵义市新蒲新区‘十二五’发展规划”等20余项。担任主编出版了《长征路上的新长征》《红花映遵义》《贵州社会发展报告》（2010~2012年）。在刊物上发表文章20余篇。研究成果分别获国家民政部二等奖、贵州省社科优秀成果三等奖。

**高 刚** 贵州省社会科学院副研究员，以农村社会学为基本研究方向。先后主持完成贵州省哲学社会科学规划课题及省长基金课题各1项，参与完成各类省级以上项目多项。发表论文20余篇，其中《政府主导型乡村治理改革需要优化》等2篇被人大复印资料全文转载；《西部地区实现城乡协调发展的困境与出路》获得国家“十一五”规划公众建言献策一等奖；《西部地区十二期间农业发展必须重视的几大问题及应对策略》获得国家“十二五”规划公众建言献策二等奖。



## 摘 要

2012 年是贵州省最具历史意义的一年，随着《国务院关于进一步促进贵州经济社会又好又快发展的若干意见》（以下简称“国发 2 号文件”）、《国家发展改革委员会关于印发贵州省水利建设生态建设石漠化治理综合规划的通知》《黔中经济区发展规划》的颁布，中央支持贵州的力度空前加大，为贵州省经济社会的快速发展提供了重要支撑。

2012 年，贵州社会发展取得新成就。各类各级教育加快发展，城乡免费义务教育全面实现，人才总量达到 224.7 万人。公共文化体系建设不断增强，人们精神文化生活更加丰富多彩。社会保障体系建设取得新成效。城乡基本养老保险制度全覆盖，全民基本医保基本实现，新型社会救助体系基本形成。城乡就业持续扩大，社会管理取得新突破。积极探索城乡社会管理新模式，扎实推进“平安贵州”建设。人民生活水平得到新提高。城镇居民人均可支配收入、农民人均纯收入分别实际增长 11% 和 13%。

但是由于社会发展的“短腿”依然存在，贵州省公共服务能力不足，社会管理水平不高，改善民生维护稳定的压力很大，社会发展呈现多元化的利益冲突格局。

2013 年是全面贯彻落实党的十八大精神的开局之年，国发 2 号文件及优先实施西部大开发战略所带来的叠加政策效应将继续显现，为贵州省的发展提供了强大的政策支撑。2013 年贵州省社会发展形势要好于 2012 年。大力提高扶贫工作水平，继续实施扶贫生态移民工程，三个集中连片贫困地区的生产生活条件明显改善。较快发展教育，省财政集中全省行政运行经费的 5% 用于发展教育，继续实施教育“四项突破工程”。实行更加积极的就业政策，就业水平将得到大力提高。城乡居民收入倍增计划深入实施。推进经济增长与城乡居民收入同步增长。社会保障水平得到大力提高。统筹推进城乡社会

保障体系建设,提高保障标准,扩大覆盖范围。城乡保障性住房建设力度进一步加大,农村危房改造力度进一步加大。城乡居民医疗卫生水平进一步提高。完善新型农村合作医疗制度,开展市州统筹和大病保险试点,大力推进县级公立医院改革,加强省、市、县三级医院建设,抓好中心乡镇卫生院标准化建设。



## Abstract

2012 can be a historic year for Guizhou province without precedent. As the No. 2 file was promulgated by the State Council, which was proposed by “The opinion of further strengthening and improving the economic society sound and fast development of the Guizhou province”, a comprehensive planning considering Water Conservancy Construction, ecological construction, and rocky desertification control was newly released as well as the development scheme of Qianzhong economic zone. The development of Guizhou province has risen to the national strategy. The support from the national government grows unimaginably rapid, which provides a strong and powerful backing for the social and economic development of Guizhou province.

In 2012, the social development in Guizhou province presents the following four new aspects.

The social undertakings have made new achievements. While education of various kinds and at different levels developed faster, free compulsory education was made available in both urban and rural areas and the amount of talents has reached 2.247million. Construction of the system of public cultural services has been constantly strengthened, which greatly enriched people’s spiritual and cultural life. Construction of the social security system has made new progress. The basic endowment insurance system has fully covered the residents in rural and urban areas, and a full coverage of the basic medical insurance has been mostly achieved. With the basic establishment of new-type social assistance system, the urban and rural employment was also continuing to expand. Social management has made new breakthroughs. As many efforts were made to explore a new model of social management, building a peaceful Guizhou has also made solid progress. Living standards of the people have made new improvement. The actual growth rate of per capital disposable income growth for urban residents and the per capital net income for farmers were 11% and 13% respectively. Since the imbalances of the social



development are still existing, inadequate capability of providing basic public services and low social management level bring a great pressure on livelihood improvement and maintaining stability in Guizhou province. The social development presents a diversified structure on conflicts of interests.

2013 is the first year to fully implement the spirits of the 17th National Congress of the CPC. Since the combined policy effect brought by the No. 2 file and the priority of implementing the Western Development Strategy will continue to have impact, with the powerful support, the social development situation in 2013 is better than last year. The ability of poverty alleviation will be greatly improved. Continue to promote the ecological immigrant project, and there are remarkable improvements of production and living conditions in three massive poor areas. Education will develop faster. Ministry of Finance has pooled 5% of the administrative funds to invest in education. It will continue to push on with four breakthroughs project in education. A more proactive employment policy will continue to be implemented, so employment levels will increase significantly. Urban and rural residents' income doubling plan will be thoroughly implemented, which will promote urban and rural residents' incomes increase in the same pace with the economic growth. The level of social security will be improved greatly by pushing forward the overall planning of the construction of social security system, increasing security standards, and expanding the coverage. Construction of low-income housing will be enhanced, and the renovation of rural dilapidated housing will be intensified. Health care standards of both urban and rural residents will be further improved. It will perfect the new rural cooperative medical system, and both cities and states will work as a whole to launch a pilot program of critical illness Insurance. While the county public hospital reform will be strengthened, the attention also will be paid to the construction of province-level, city-level and county-level hospitals as well as the standardization construction of township central hospitals.

说明：本书英文翻译者为贵州大学2012级研究生李瑜。



# CONTENTS



## Ⅱ I General Report

- Ⅱ.1 The Analysis and Forecast of Social Development Situation  
of Guizhou Province (2012–2013) *Wang Xingji, Li Yu and Wang Yaqi* / 001
1. *In 2012 Guizhou Province Social Situation Analysis* / 002
2. *In 2012 Guizhou Province Social Development Existing Problem Analysis* / 016
3. *In 2012 Guizhou Province Social Development Situation Predictive Analysis* / 018

## Ⅱ II Hot Issues Report

- Ⅱ.2 The Research Report about the Construction of “Ten Major  
Livelihood Projects” in Guizhou Province in 2012 *Yang Jun, Ma Kun* / 022
- Ⅱ.3 The Research on Countermeasures for Strengthening the Construction  
of Talent Ranks in Guizhou Province *Wang Liquan, Zhang Shaoqing* / 033
- Ⅱ.4 The Research on the Construction of Ecological Civilization under  
the “Industrialization, Agricultural Modernization and Urbanization”  
Strategy in Guizhou Province *Luo Yuda, Li Zhibang* / 054
- Ⅱ.5 The Research on Current Situation and Countermeasures of Construction  
and Management of Low-income Urban Housing *Sha Sa, Liu Tiejun* / 067



### BIll The Rural Report—about “Agriculture, Villages and Farmers”

- BI.6 The Research Report about a New Rural Pension Insurance System in Pilot Areas  
Lin Lantao, Zhao Xiaoxue / 084

- BI.7 The Operation Mode of Financial Anti-poverty Funds in Guizhou Province: Effects, Problems and Improvement Strategies

Xiao Dongqing / 098

- BI.8 The Research on Bridging the Urban-rural Gap from the Perspective of “Synchronous Development of Industrialization, Agricultural Modernization and Urbanization” in Guizhou Province

Gao Linying, Jia Jie / 115

- BI.9 The Research on Cultural Life and Psychological Problems of the Left-behind Children in Rural Areas in Guizhou Province

Gao Gang / 133

- BI.10 The Research on the Social Support Networks of Left-behind Women in Rural Areas in Guizhou Province

/ 144

- BI.11 An Survey on the Educational Status of Rural Families in Guizhou Ethnic Area

Lin Yang, Wang Guoyong / 165

- BI.12 The Research on Construction of Honest Farmers in Guizhou Province —A Case Study of Qingzhen City in Guiyang City

Shi Min / 183

### BIIV Livelihood Issues Report

- BI.13 The Development Report on the Construction of Public Cultural Service System in Guizhou Province

Li Shengxiang et al / 196

- BI.14 Construction of Small Towns in Guizhou Province: Experience Summary and Solutions to Difficulties

Cheng Liantao, Kuan Baoxiang et al / 209

- BI.15 The Research on Income Distribution of the Urban Employees on the Job in Guizhou Province

Lin Yanli, Tang Hui / 218



## Ⅲ V Monographic Study

- Ⅲ.16 Conforming to the Needs, Following the Rules and Actively  
Promoting the Development of Community Social Organization  
—*The Research Report of the Development of City Community Social  
Organization in Guiyang City* Shi Zhaole, Bao Zhenfeng / 230
- Ⅲ.17 The Practice and Revelation of “Working with One Mind”  
in Bijie City Wu Yuanxue, Wu Yin / 250
- Ⅲ.18 Social Education of Adolescence in Guizhou Province: Current  
Situation, Challenges and Improvement Strategy Lin Yuan, Wang Yu / 263
- Ⅲ.19 Innovation for Development, and Striving Together for  
Well-off Society  
—*The Research on Innovation of Grassroots Social Management of Family  
Planning Association* / 277
- Ⅲ.20 The Current Situation, Difficulties and Countermeasures  
of Social Management and Public Service the Women’s Federation  
of Guizhou Province Participating in *Guizhou Women’s Federation* / 287
- Ⅲ.21 The Research Report on the “Fluorine, Arsenic and Hemp Poisoning”  
Project Launched by the Red Cross of Guizhou Province  
*Tang Zheng fan, Luo Zhixiong* / 306
- Ⅲ.22 The Research on the Average Life Expectancy in Guizhou Province  
and the Influencing Factors *Lu Weiqun* / 319

## Ⅲ VI Chronicle of Events

- Ⅲ.23 Social Development Events in Guizhou Province (2012)  
*Wang Man Reduction* / 335